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Степан Коваль - режисер анімаційного кіно. 1993 року закінчив 
архітектурний факультет Київської академії мистецтв . 1998 -
кінофакультет КДІТМ ім. ! . Карпенка-Карого, майстерню Євгена 
Сивоконя. 1995 року спільно з однокурсниками взяв участь у 
збірнику «Це- ми» (приз ім. О. Гурвич на МКФ «Крок -95>>), 1998 
-дипломна робота «Д-з-З>> (З хв.). 1998 року став переможцем 
у конкурсі сценаріїв на грант Президента Украіни, 1999 запустив
ся, а 2002 завершив 10-хвилинний фільм «Йшов трамвай N29)), 
який нагороджено диnломом «За почугтя гумору і стилю» на фе
стивалі <(Кіно-Ялта 2002» та Головним призам на МКФ <<Крок-
2002>', що переконливо засвідчило успіх молодого режисера 
Працює на телебаченні художником комn'ютерної графіки . 
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- В ахіма:цію f!U прийшли nіGІЯ архітектурн()го. Не сrwд()

балась обра'Н.Іl професія, чи були якісь інші причини? 
-Я з дитинства відчував, що займатимусь анімацією. 
Того року, коли я закінчив академію мистецтв, Євген 

Якович Сивокінь набирав (уперше на кінофакуль
теті) курс і я ВС1)'ПИВ туди . Навчання було експери-
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ментальним в сенс1 навчального процесу, осюлью1 

фінансування майже не було. І тому нам викладали 

предмети , які, можливо, і не дуже потрібні. напри

клад, хореографію. пластичну анатомію. З 8 сту
дентів до виnуску дійшло 5, але курс досить успішний. 

Про це свідчить, що вже на другому курсі наша курсо
ва робота дkтала нагороду на кінофестивалі «Крок» . 

Це був магнітофон, яю1м ми по черзі користувались, 

але він зрешrою десь заrубився. А мій диruюм - це ко

ротка стрічка, в якій я вх-mробовував різні техніки , ек
спериментував. 

- Очевидхо, вам птпалшн.ww, що саме тоді було огоJІьzшто 

1СО1ідСJрс н.а президен,-тсь?Сuй грапт для j,ltOJWдux митців, Роз-
v 

?Ca:>JCim'Ь пjю роботу над фі.л,-ьмІJМ «ИШ()В тра.мsай М9п . 
- Так, я виграв цей конкурс 1998 року. Стандартний 
кошторис 1 о-хвилинного анімаційного фільму - 120 
тисяч гривень. Цей грант у грошовому ВІ Ім і рі стано
вив 100 тисяч. Дійnшо до студії- 80. А за умовами 
гранту ставити фільм треба було тільки на державній 

сгудії. «Укранімафільм» перебуває у важкому стані, 

приміщення здають в оренду, виробництво практич
но припинене, умов для роботи майже ніяких, адже 
устаткування старе, фахівці покинули студію , набра-
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ти людеи ЗІ сторони не можна- ІХ не оплачують, тре-

ба залучати тільки співробітників студії , які допра

цьовують до пенсії. 1999 року студія запустила «Трам-
"' . . . 

ваи», а потІм , оскurьки гроШ1 не надходили , заморо-

зила. І завершував я його наприкінці 2001 - на почат-

ку 2002. 
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• Степан Коваль . 
Фото з журналу 

«Кореспондент» . 

Хочу згадати людей, які допомагали мені nрацювати 

над фільмом. Я автор сценарію , але грамотно довер

шІrти сценарій мені допомогли гумористи Ян Токсюр 

і Олександр Володарський. Оскільки оnлата компо
зитору кошrорисом не передбачалась , я звернувся до 

Ігоря Жука - відомого виконавця авторської пісні , 

його музику вправно аранжував молодий Роман Бой

ко. І оскільки мені вдалося вибити додатково 3 тисячі 
• 

гривень на гонорар , то я зм1г з ними розрахуватись. 

-А які вражен'НЯ від "Кроку,. ? 
- Я вже втретє на цьому фестивалі. Потрібно ще 

кілька місяців , щоб усе побачене перетравити. Дуже 
насичені програми - цього року LX було дві: ко

мерційне кіно і авторське. Дні вщерть заповнені пе

реглядами, а вночі- єд1rний час для спілкування. Те, 
• 

що я встиг подивитися , - ТlЛЬКИ третина усього nока-

зано го. Зайвий раз я переконався. що в нас в Україні 
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низькии технолопчнии рmень порІВняно з 1ншими 

країнами, в тому числі з Росією . Студія наша не гото
ва до світових стандартів. Дуже прикро. На цьому фе

стивалі було дуже авторитетне журі . До речі , я, крім 

Головного приза , дістав ще один - Гільдія кіноз

навців і кінокритиків Росії нагородила t~ І ене сnеціаль

ним призом <<За кращий фільм)> . Це не менш вагоме 
. .. 

визнання , адже росІяни нагороджують укра1нську 
• 

стрІчку. 

- ПараіJО1ССа.л:ь1іО, ал~ саме ваш. філщ створен.ий н.е за пере
довими техн,ОJWгіями, виборов серед ma?Cdt'м.acu філмtіs г()Д,(Г 

впий nриз. 

- У цьому випадку ідея nерекрила технолоrію. Адже 
• • • • • 

справДІ , звук у нас «МОНО>> , 1 хоча зн1мав я на ШІ1ВЦІ 

«Кодак» , надруковано копію на вітчизняній плівці . У 
•v •• • V V 0 

напни краrю є велшши творчии потенщал , але наша 

анімація не виживе за таких умов, в яких вона перебу
ває нині. Якщо не буде капіталовкладень, якщо не бу-
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де модернізації обладнання, і взагалі - фінансування. 

- Очевидно, вас запрошували пра1~10вати в iнuti ?Gpaїuu. 
- Так, в Москву, де пропонували роботу. Вже немало 

. " 
наших режисерш туди по1хало - дехто уrвердився, 

але чимало так і не змогли. Я боюсь загубитись, лиша

юся в УкраЇні. Сьогодні займаюся пошуками фінансу
вання нового фільму. Але поки що немає чим похва
литися. 

- Попереду нові фестивалі ... 
- Чекаю на «Молодість» . Не розраховую на якісь 

призи, але сьогодні наші українські фільми, крім 

фестивалів , ніде більше не показують. 

Колізія «Трамваю>' проста - маршрут NQ9 переповнений 
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вщерть, пасажири не вмІщаються , 1 все-таки намагаються 

втиснутися в трамвай . Двері , звісно , не зачиняються ... 
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• Олег Педан . 

Морське узбережжя Ялти . Учора відбулось урочисте 
відкриття «Днів украінського і російського кіно>> , де показа
ли фрагменти конкурсних робіт. В тому числі двох позакон
курсних анімаційних стрічок з Украіни. «Світла осо
бистість» найперше викликала запитання з огляду техніки 

. 
виконання 1 я розпитую : 

- Олег, розха:жіт'Ь, Я'К ви змусили бігати ла.мпочхи та 

ВUМи'КШttі? 

- У мене є стіл, де зосереджений мій світ. (Ця 
фраза прозвучала наприкінці нашої розмови , 
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але оскІЛьки стІЛ цеи надто важливии для ро-
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зум1ння творчого процесу, я виношу п на поча-

ток). Там все і відбувається ... 

І якби я навіть взялася переповідати , якими хитромудрос
тями володіє режисер , аби зняти своіх персонажів в русі , 
нічого не вийде , тому що, по -перше, це складна ручна ро

бота і я не запам 'ятала всіх нюансів, по-друге , варто гово 
рити про результат, а не про творчий процес . Об 'ємна ані
мація- це насамперед винахідливість та уміл і руки , а Олег 
Педан довго шукав себе, пробував себе в різних ремеслах, 
поки нарешті визначив, чим саме він буде займатися. 

о 

Надто знайоме нам , хто дістається на роботу в час пік гро
мадським транспортом . Там , у трансnорті, не просто тис

нява, а сnравді соціальний зріз , модель суспільства ... Сте-
пан Коваль увійшов у стан багатолюдної тисняви і запро
понував досить веселі розв'язання безвихідних ситуацій 
(наприклад, пасажира, який наполовину втиснувся у трам-
вай і чия спина лишилась на сходинці , через що не зачиня
ються двері , водій просто зчищає- персонажі у фільмі з 
пластиліну! ). Дивлячись фільм , ти потрапляєш у світ карна
валу і залишаєшся у цій стихії. А це велика перевага кіно, ~ 
яке виконує, сказати б , терапевтичну місію , знімаючи гу- f 
мором негативні емоції та психологічне напруження . Дай ~ 
Боже, щоб молодому режисеру вистачило доброго гумору ~ 
на подальше творче життя . А головне, щоб творчість не ~ 
пр~пинялась через відсутність коштів. Талант же очевид- ~ 
нии . 
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Олег Педан - режисер анімаційного кіно. Закінчив біологічний факуль

тет Київського університету ім . Т.Г.Шевченка ( 1988). На студії «Украніма
фільм» з 1990 року. Працював спочатку ляльковим майстром і декора

тором у Анатолія Трифонова , потім аніматором у Євгена Сивоконя, Ніни 
Марченковоі, Степана Коваля . 1999 року зняв режисерський дебют 
«Залізний вовк» (спільно з Н .Марченковою, приз «Кращий фільм для 

дітей» на МКФ «Крок -99>'. 2001 року зняв фільм «Світла особистість» -
призи на МКФ «Молодість-2001 »1 «Золотий витязь». Автор 15 сценарПв . З 
них один - «Нікого немає вдома» - запущений у виробництво , але немає 
коштів . 2002 року два його сценарії здобули друге і третє місце на 
конкурсі, який проводив Мі~народний фонд «Відродження)). 

- Я багато разів міняв роботу, наприклад, пра

цював на Подолі в кузні , де виготовляють різні 
металеві вироби. Однієї трудової книжки не ви

стачило , щоб умістилися всі записи і тому, коли 
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я черговин раз приходив у в1дд1Л кадр1в , де про-

сили трудову, я запитував: «А який вам том?» 

- І парешті апім.шція ... Ях ви там опипилися? 
- Прийшов до Євгена Яковича Сивоконя і ска-
зав: «Я хочу у вас працювати» . А він мені : «А в 
якого режисера ви вже працювали?» А я: «От ко-
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ли я прииду до когось ІЗ них , я зможу сказати , 

що працював у Євгена Сивоконя ... » Він засміяв
ся і взяв мене . Щоправда дав досить складну й 
марудну роботу: епізод, де танцюють раки - це 
коли він працював над фільмом «Як у нашого 
Омелечка» . І коли побачив , що я упорався, то 

залишив мене. Так я опинився на студії «Укра
німафільм». Потім через якийсь час я запропо

нував ідею казки «Залізний вовк» , яку ми і зняли 
з Ніною Марченковою. Останнім часом -
«Світла особистість» і мандри з нею по фестива
лях. Після Ялтинського фестивалю збираюся на 
«Крок». 


